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Ett viktigt ögonblick 
för Gripens framtid

Den 26 juni undertecknar Industrigruppen JAS 
och FMV nya avtal om JAS-projektets fortsätt
ning. Sittande vid bordet syns fr v Hans Kriiger, 
Hans Alinder och Sven-Olof Hökborg.
För FFV Aerotech är avtalet om stödsystem, utby

tes- och subutbytesenheter samt reservdelar och 
underhållsutrustning särskilt intressant, säger Lars 
Campner, chef for FFV Aerotechs division JAS.
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Ledare
Lars Campner am nya avtal för IG JAS

—Villkoren bättre 
för oss och kunden
Tio år har gått sedan 
det första, historiska 
JAS-avtalet underteck
nades. Och i slutet av 
juni kunde FMV och 
IG JAS skriva nya avtal 
som rör projektets 
fortsättning. Dessa gäl
ler JAS delserie 2, 
utveckling av den två
sitsiga versionen 39B 
samt stödsystem.

—För oss är avtalet 
om stödsystem, utby
tes- och subutbytesen- 
heter samt reservdelar 
och underhållsutrust- 
ning särskilt intressant, 
säger Lars Campner, 
chef för FFV Aero- 

' techs division JAS.
Under våren har FFV 
Aerotech och FMV, paral
lellt med de övergripande 
förhandlingarna, i detalj de
finierat grundläggande prin
ciper för fortsatt framtag- 
ning av JAS underhållsut- 
rustning, berättar Lars.

—Det tidigare kontraktet 
band oss till en fäst leverans
tid i anslutning till leverans 
av första seriepianet. Detta 
innebar dels en tufft tids
schema för oss, dels en dålig 
överensstämmelse med flyg
vapnets behov.

Behoven styr
Därför enades parterna om 
au gå ifrån det gamla JAS- 
kontraktet, och istället låta 
flygvapnets verkliga behov 
styra den fortsatta framtag- 
ningen, förklarar han.

—En sådan lösning till
fredsställer den ökade flexi
bilitet och det utökade sam
arbete som FMV har efter
lyst. Samtidigt ger den eko
nomiska fördelar åt båda 
parter, menar han. Ingen 
har något att vinna på att vi 
redan nu tar fram resurser, 
som flygvapnet kommer att

utnyttja först om ett par år.

Villkoren uppfyllda 
överenskommelsen om le
verans av underhållsutrust- 
ning till A- och B-nivå för 
dclserie 1 kvarstår intakt 
enligt grundkontraktet. I 
övriga delar berörs däremot 
FFV Aerotechs tidigare 
åtaganden av ändringarna i 
grundavtalct.

Rent tekniskt har FFV 
Aerotech i dessa fall offe- 
rerat avtalsändringar med 
vidhängande ekonomiska 
konsekvenser. Parterna har 
tillsammans bedömt omfatt
ningen av kvarstående åta
ganden och vägt in detta i j 
de nya kostnadsramarna. , 
Därmed har också FFV 
Aerotech nu kontrakts- 
mässigt avslutat grundtypar
betet.

Lägsta nivå
Under vårens förhandlingar 
enades parterna även om 
behovet av au FFV Aero
tech vidmakthåller en 
grundläggande kompetens 
inom samtliga materielom- ; 
råden. I fallet JAS 39 j 
Gripen omfattar detta eu ’ 
30-tal materielgrupper.

—Vi har tillsammans 
fästställt en lägsta belägg
ningsnivå inom varje mate- 
rielgrupp för att vi skall I 
kunna tillfredsställa kun- I 
dens krav även i detta hän- ' 
seende, tillägger Lars.

Erfarenhet hjälper
Den nya beställningsfor- . 
men, som gäller från 1 juli i 
år, innebär att FMV med 
treåriga rambeställningar 
styr framtagningen av un- 
derhållsresurscr. Den första 
beställningen löper fram till 
1 juli 1995, och nya för
handlingar om verksamhe- 1 
ten därefter skall påbörjas | 
senast 1 juli 1994.

—Vi kommer i fortsätt- j 
ningen au ha ett nära sam- j

Det var den 26juni som Industrigruppen JAS och FMV undertecknades avtalet om delserie 2.

arbete med FMV. De när
maste åren träffas vi kvar
talsvis for att göra övergri
pande prioriteringar av 
verksamheten. Från båda 
sidor ser vi också klara för
delar av au så småningom fa 
återmatning av erfarenheter 
från flygande förband. Då 
ökar möjligheterna väsent
ligt att väga in verkliga 
behov och styra resurserna 
mot maximal nytta, säger 
Lars.

Diskuterar avtal
Han nämner två viktiga för
delar med förarbetet till det 
nya avtalet. Dels har parter
na under förhandlingarna 
klarat ut alla tolkningar 
kring grundavtalet. Dels har 
man tillsammans fastställt 
värdet av det kvarvarande 
arbetet enligt detta avtal. 
Lars nämner också att dis
kussioner om ett kommande 
underhållsavtal skall inledas 
under hösten.

—I övrigt drivs vår del av 
projektet vidare på samma 
sätt som tidigare inom 
ramen för IG JAS. Våra 
beställningar från FMV går 
även i fortsäuningen via IG 
JAS. Och det nya avtalet 
påverkar vare sig vårt inbör
des förhållande till övriga 
parter i gruppen eller vårt 
ansvar som delägare, avslu
tar han.

Text: Anne Allard



Omfattande plan för 
hformalion om Celsius
Inför börsintroduktio
nen har en särskild 
informationsplan utar
betats inom Celsius 
koncernstab Informa
tion i samarbete med 
Hans Ingvar Hansson, 
Carta Relationskonsult. 
Hans Ingvar Hansson är en 
av landets mest kända kom- 
munikationsexpcrtcr och har 
under en lång rad av år arbe
tat tillsammans med många 
av Sveriges ledande företag.

—Det är en stor och ar- 
betskrävande uppgift att 
sprida kunskap om en före
tagsgrupp som genomgått så 
stora förändringar på så kort 
tid som Celsius-koncerncn, 
säger Hans Ingvar Hansson. 
Dessutom krävs speciella 
informationsinsatser, efter

som koncernen har sin 
huvudverksamhet inom för- 
svarsscktorn — en sektor som 
är relativt okänd för finans
analytiker, ekonomijourna- 
listcr och andra som påver
kar aktiemarknaden.

I planen ingår att ta fram 
erforderlig och mycket efter
frågad basinformation om 
koncernen. Dit hör t ex en 
vikfolder, som nyligen dist
ribuerats, en ny profilma
nual och en ny videokassett.

—Men dessutom krävs 
specialmaterial inför börsin
troduktionen, framhåller 
Hans Ingvar Hansson. 
Något som jag bedömer 
utomordentligt viktigt är en 
”frågor och svar-manual" för 
chefer och medlemmar i 
ledningsgrupperna inom de 
olika koncernbolagen. Vi 
vet av erfarenhet att dessa 

kommer att fa en mängd 
frågor och det gäller att alla 
kan besvara dessa på ett så 
korrekt sätt som möjligt.

En bra grund för denna 
“frågor och svar-manual" är 
alla de frågor som riktades 
till koncernledningen vid de 
så kallade Celsius-semina- 
rierna. Huvuddelen av frå
gorna handlade just om den 
kommande privatiseringen 
och om hur koncernen skall 
se ut i framtiden.

—Men vid sidan av 
hjälpmedel som den här 
manualen, broschyrer, årsre
dovisningar, annonser osv 
krävs framför allt mycket 
täta personkontakter. Där 
kommer många av cheferna 
i de olika koncernbolagen 
att spela en viktig och fram
trädande roll, säger Hans 
Ingvar Hansson.

Lars-Erik Wige har övertagit rodret efter Berndt Frödén
Från första juli har 
Lars-Erik Wige överta
git ansvaret för AX, 
Teknisk Support 
inom division Avio- 
nik. Detta sedan 
Berndt Frödén, som 
tidigare var chef för 
avdelningen, valt att i 
samband med semes
tern trappa ner sin 
arbetstakt. Idag arbetar 
Berndt deltid på 
Mätteknik, där han 
främst ägnar sig åt att 
marknadsföra avdel
ningens tjänster mot 
armén och marinen.
Enligt Bengt Bardvall, chcf 
för Avionik, finns det teck
en som tyder på en god 
marknad for mätunderhåll 
inom dessa båda försvarsgre
nar. Därför har Berndt fatt i 
uppdrag att försöka utveckla 
samarbetet med kunderna.

—Samtidigt har Lars- 
Erik påtagit sig ett tvåårigt 

uppdrag att som chcf för AX 
analysera avdelningens verk
samhet inför framtiden. 
Framför allt skall han foku
sera på dc problem och de 
osäkra kort som finns.

Vikande beläggning
Ett sådant kort är förråds- 
hållningcn. FMVs behov av 
dessa tjänster har på senare 
år minskat, och om ned
gången fortsätter kommer 
det att leda till minskat per
sonalbehov på förrådssidan.

Mekanisk konstruktion 
är ett annat kort. Sektionen 
har det senaste året haft 
mycket varierande belägg
ning. Även om läget i dag är 
stabilt, ser Bengt ändå var
ningstecken. Möjligen måste 
man se över verksamheten 
redan nu för att motverka 
nya och djupare svackor 
längre fram i tiden.

Följer utvecklingen
—Ett tredje kort är området 
dokumentation, som fram
för allt påverkas av den 

snabba tekniska utveck
lingen, säger Bengt. Dess
utom pågår en utredning 
hos kunden FMV som tar 
fästa på hur denna verk
samhet skall hanteras i 
framtiden. Även detta berör

Lars-Erik skall framför 
allt försöka utröna vart 
utvecklingen är på väg när 
det gäller dessa områden 
och hur detta påverkar 
Avionik. Om uppdragen 
minskar snabbt, far det 
också effekter på personalsi-

Viktigt att handla
—Med Lars-Eriks uppdrag 
har jag markerat en föraning 
om att marknaden kommer 
att förändras. Vi befinner 
oss nu i ett läge där det vik
tiga är att handla istället för 
att stillasittande invänta 
framtida problem, betonar 
Bengt.

Det är dessutom en för
del att ha god tid på sig och 
att utan ekonomisk press Lars-Erik WTjr är ny chefftr utdelning Teknisk Support

kunna göra de förberedelser ning den bästa garantin för 
och vidta åtgärder som en att säkra det fortsatta arbetet 
minskad beläggning kräver. för personalen.
Enligt Bengt är framförhåll- ^°ne Allartl
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Flygteknik ska tfflverka 
och montera strålkniv
Tidigt i somras under
tecknade division 
Flygteknik och Elek- 
ta Instrument AB ett 
samarbetsavtal. Avdel
ning Tillverkning 
vid divisionen skall 
tillverka och montera 
den så kallade ”strål
kniven”.

Division Flygtek
nik har sedan flera år 
tillbaka i tiden haft ett 
samarbete med Elekta 
for tillverkning av ste
reotaktiska instrument.
Det har varit naturligt att ta 
upp cn diskussion om vi 
kan tillverka och montera 
deras strålkniv, säger Gert 
Lövgren, försäljningsansva- 
rig på avdelningen.

Strålkniven är resultatet 
av två professorers — Lars 
Leksell och Börje Larsson — 
banbrytande forskning 
inom neurokirurgin.

200 strålkällor
I traditionell hjärnkirurgi 
öppnas skallen och läkaren 
arbetar med kirurgiska 
instrument i den frilagda 
hjärnan. Strålkniven däre
mot möjliggör operation 
utan att öppna skallen, och 
den utförs med extrem pre
cision. Drygt 200 små strål
källor riktas mot den punkt 
i hjärnan som ska behand
las. Det ger cn mycket skarp 
brännpunkt, och näralig
gande vävnad skonas där
med från strålskador. Med 
strålkniven kan en rad sjuk
domstillstånd i hjärnan be
handlas.

Tillverkar instrument
Elekta sysslar nu inte bara 
med strålknivar. Den andra 
huvudprodukten är stereo
taktiska instrument för 
öppna ingrepp i hjärnan. 
Det är tillverkning av dessa 
instrument som avdelning

Divisionschef Carl Erik Johansson och Elektas Jan Larsson skriver under det femåriga samarbetsavtalet om tillverkning av strålknivar. I bakgrun
den övervakar Christer Blomstedt. Elekta. Gert Lövgren, försöjningsansvarig av delning Tillverkning och avdelningens chef Conny Carlman 
undertecknandet.

för oss att ta upp diskussio- , betsavtal, avslutar Gert, 
nerna. Vad vi nu skrivit
under är ett femårigt samar- I Lennart Bladh

Tillverkning varit syssel
satt med tidigare, berättar 
Gert Lövgren.

—När Elekta ville ha I 
ytterligare en leverantör av ' 
strålkniven var det naturligt ;
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Lars Höök i Celsius styrelse
Vid Celsius Indust
riers bolagsstämma i 
maj utsågs Sten Wi- 
kander till ny ordinarie 
styrelseledamot. Sam
tidigt anmälde PTK att 
Lars Höök ersätter 
Arne Sahlin som ordi
narie arbetstagarleda- 
mot i styrelsen.

Lars Höök är anställd vid 
division Avionik och arbe
tar med antenner och tele- 
konflikter inom avdelning 
Flygelektronik.

Valet av Lars Höök inne
bär således att SIF har över
givit sin tidigare linje att 
representeras av en för- 
bundsombudsman.

Lars Höök har under en 
lång rad av år varit fackligt 
aktiv, och var fram till årets 
bolagsstämma ordinarie sty
relseledamot i FFV Aero
tech.

INSÄNT

Celsius styrelse fastställer beslutet

om nedläggning av Cityvarvet

Styrelsen för Celsius In
dustrier AB fastställde vid 
styrelsemötet i måndags det 
tidigare beslutet i dotterbo
laget Götaverken City
varvets styrelse att inleda 
MBL-förhandlingar om en 
avveckling av verksamheten 
i Göteborg.

Beslutet omfattar enbart 
verksamheten i Göteborg. 
Götaverken Cityvarvets 
verksamhet i Landskrona 
ska som tidigare meddelats 
drivas vidare 

FNIV beställer torped 45 
för 100 miljoner kronor
FMV, Försvarets 
Materielverk, har 
för marinens räkning 
tecknat avtal hos 
Bofors Underwater 
Systems AB i Motala 
om tillverkning av 
ytterligare ett antal 
ubåtsjakttorpeder av 
typ 45.
Beställningssumman belö
per sig till cirka 100 miljo
ner kronor.

Det är kustkorvetter, 
ubåtar och helikoptrar som

utrustas med de nya torpe
derna. Torped 45 är för
sedd med en nyutvecklad 
avancerad målsökare som 
upptäcker ubåtar i grunda 
farvatten och sedan styr 
torpeden till träff.

Tidigare i år erhöll 
Underwater Systems en 
order på fortsatt tillverk
ning av ytstridstorpeder. 
Den beställningen är i stor
leksordningen 120 miljo-

Källa:
Celsius Management

Parkvården har gett 
dålig valuta för pengarna
Enligt min mening har 
parkvården blivit bek
lagligt eftersatt den 
gångna sommaren. Det 
började bra med klipp
ta gräsmattor och upp- 
snyggning av rabatterna 
på försommaren. I juni 
fick vi praktfulla blom
lådor att njuta av litet 
här och där på områ
det. Men vad hände 
sen?
Veckorna gick medan ogrä
set fick växa och breda ut sig 
på rabatternas och gräsmat
tornas bekostnad. Och färg
prakten i blomlådorna blev 
snöpligt kortlivad i brist på 
både vatten och omsorg.

Parkvården inom Åsby

Industriområde sköts av 
Asby Service AB, och för 
den tjänsten betalar såväl 
FFV Aerotech, VAS som 
Telub sina andelar. Det rör 
sig om betydande summor, 
och det är nog väl använda 
medel om kunderna far ■ 
valuta för pengarna. Men så 
har inte varit fallet de senas- . 
te månaderna. Den syn som i 
mötte oss efter semestern 
skvallrar snarare om att I 
parkvården har kostat mer 1 
än den smakat den här som- | 
maren. Jag anser att vi som | 
kunder inte stillatigande ■ 
skall acceptera att våra peng- I 
ar får "vissna bort" på detta ;

Svar från
Asby Service
Insändaren har rätt i att 
skötseln av ytterområdena 
inre fungerat bra under 
semesterperioden. Värme, 
mycket sol och ledigheter 
har inte gjort det lättare för

Vi beklagar det inträffade 
och har nu vidtagit åtgärder 
för att rätta till saken.

Birgitta Stolpe Per-Erik Fernslen
Inköpare, Avionik Åsby Service, Bygg avd

Tack
Ett varmt tack för all upp
vaktning i samband med 
min pensionering.

De tio år jag haft nöjet 
aa arbeta tillsammans med 
er har varit de bästa åren i 
försvaret. Jag kom till FV 
1944 och har under tiden i 
försvaret varit sju år på för- 
svarsdep. De åren jag arbe
tat på FuhF har varit bäst. 
Jag tänker då främst på 
minakamrater vid FFV Ae
rotech, Materialteknik 
samt Telub Östersund. De 
har hela tiden ställt upp för 
mej på ett sätt som har 
gjort att jag är mycket tack
sam och jag vet aa även 
förbandspersonalen är tack- 
samma.

Än en gång: Stödet frän 
mina kamrater vid FFV 
Aerotech, Materialtek
nik samt TELUBÖstcrsund 
har varit ovärderlig.

Hjänligt tack för alla års 
fina och stimulerande sam
arbete och gemenskap samt 
hyllningarna i samband 
med min pensionering.

Äke Pettersson, FMV/FuhF3

Hjärtligt tack till företaget 
och alla mina arbetskamra
ter för uppvaktningen vid 
min pensionering.

Sven-Erik Trygg, f d AR70

Till alla f d arbetskamrater 
framför jag ett varmt tack 
för presenter och blommor 
i samband med min pen
sionering.
May Kjellberg, f d FFV Aerotech 

och VAS
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Ung. Jan Welin representerar avdelning

Lizzie Hamnström deltar som ansvarig för personalutveckling inom 
Avionik.

Text: Anne Allard

Avioniks nya utbildningsråd

Behov och mål skall styra 
utbildningen inom Avionik
Division Avionik tar nu helt nya grepp på 
utbildningens område. Det handlar om en kurs
ändring och en förändrad syn på hur all utbild
ning skall styras. Det handlar även om att utveck
la en utbildningsstrategi som går hand i hand 
med företagets mål och strategier.

Lizzie Hamnström förklarar här tankegångar
na bakom förändringen och berättar kort om det 
nya utbildningsrådets ansvar och uppgifter.
Lizzie har det övergripade 
ansvaret för personalutveck- 
lingsfuktionen inom Avio
nik. Själv tycker hon att det 
som nu är pä gäng känns 
som ett inspirerande steg i 
rätt riktning.

Hittills har vi mestadels 
och av gammal tradition ar
betat med det jag kallar ut- 
budsutbildning, säger hon. 
Det vill säga, ansvaret för 
kurser och utbildning har 
till stor del legat pä företags- 
och koncernnivä. Ur den 
gemensamma kakan har lin
jen sedan kunnat plocka ut 
det, som passat medarbetar
na och verksamheten bäst.

Nerifrån och upp
—Den stora nyheten är att 
ansvaret för utbildning nu 
delegerats ner till avdelning
arna. Därmed vänder vi 
också upp och ner pä be
greppen och låter behoven 
styras nerifrån istället för 
uppifrån, förklarar Lizzie.

Hon tror inte au det hela 
kommer att löpa alldeles 

friktionsfritt till en början, 
eftersom behoven av och 
målen för utbildningen inte 
alltid är glasklara. Men just 
av det skälet är förändringen 
bäde nödvändig och önsk
värd. Den ger varje avdel
ning möjlighet att — inom 
alla områden - klart analy
sera behov och mål för sin 
egen utbildning.

—Ingen kan ju bättre 
avgöra vilken utbildning 
som svarar mot kraven pä 
kompetens och kunskap än 
avdelningarnas egna medar
betare, tillägger hon.

Avdelningen beslutar
Utbildningsrädet har — som 
namnet anger - en rådgi
vande funktion och fattar 
inga beslut. Främst samord
nar rådet den utbildning 
som är gemensam inom di
visionen. En del finns redan 
samlat i Avioniks tidigare 
utbildningssystem, säger 
Lizzie. Och i takt med att 
avdelningscheferna anger si
na kunskapsmål inom ak

tuella ämnen kan listan fyl-

—Men ansvaret för spe
cifik utbildning och beslut 
om deltagande ligger på 
respektive avdelning, note
rar hon. Däremot har rådet 
resurser att ta fram material, 
göra en del undersökningar 
och täcka vissa initialkostna
der för nya kurser.

Blickar framåt
Syftet med utbildningsrädet 
är att skapa en gemensam 
idé inom Avionik om hur 
utbildning skall bedrivas. 
Likasä att arbeta för an den 
utbildning som krävs av 
kunden och är gemensam 
också blir likvärdig och far 
enhetlig beteckning inom 
divisionen. Syftet är också 
att verka för att rekommen
derad utbildning verkligen 
leder till nödvändig och för
väntad kompetenshöjning.

—Vi har definitivt styrt 
in pä rätt väg när vi inte 
längre arbetar enbart med 
att täcka akuta behov, utan 
har en klar framförhållning i 
utbildningen som täcker 
även framtida behov exem
pelvis med tanke på JAS- 
underhållet, menar Lizzie.

En länk till utveckling 
I rådet är varje avdelning 
representerad medan Lizzie 
kan sägas ha rollen som 
fackman pä området. Även

Alf Gustafsson återfinns där 
med uppgift att skapa en 
knytning till utvecklingsrå
dets verksamhet. Utbildning 
och teknisk utveckling har 
ju klara beröringspunkter.

övriga är Urban Holm 
AE, Hans Larsson AF, 
Urban Malmehed AM, Per 
Granström AR, Erik 
Nylund AS, Jan Welin AV 
och Britt-Marie Olofsson 
från AX. Den som har frå
gor eller tips som rör utbild
ning kan vända sig till sin 

avdelnings representant.
—Vi har tillsammans 

definierat en grupp ämnes
områden och angett vilka 
personalkategorier som be
rörs av olika ämnen. För 
närvarande är kvalitet, eko
nomi och kund huvudäm
nen för vår verksamhet, och 
vi har nu även börjat titta 
närmare på området person
utveckling, avslutar Lizzie.

Per Granström representerar
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[FFW Äerotech har blivit läromedel
Det är det aldrig för 
sent att lära — inte hel
ler om man själv är 
lärare.

Det visade en grupp 
högstadielärare i Ar
boga, som före höstter
minens början gick 
kursen ”Företag som 
läromedel”. Två av 
dessa läromedel var 
FFV Aerotech och 
Volvo Aero Support, 
VAS.
Kursen är ett nytt alternativ 
i lärarnas egen fortbildning, 
och Svenska Arbetsgiva
reföreningen, SAF, har 
bidragit med kursmaterialet. 
Gunilla Högberg från SAF i 
Örebro har i det här fallet 
stått för planeringen.

Sexton lärare från Sture- 
och Gäddgårdsskolan och 
fyra företag i Arboga deltog. 
Förutom FFV Aerotech 
och VAS, ställde även ABB 
och Seco Tools upp under 
de tre dagar kursen varade.

Ömsesidig nytta
Anja Broxvall var FFV 
Aerotechs kontaktperson, 
och hon fick hjälp av 
Kristina Wiberg — även hon 
från Avioniks personalav
delning. Båda menar att 
kursen har varit till ömsesi
dig nytta.

—Det är viktigt både för 
oss och för skolan att se den 
nytta vi kan ha av varandra, 
säger Anja. Den första 
dagen ägnade vi därför åt att 
tillsammans diskutera hur vi

Här är biide skola och företag sandade vid kursavslutningen. Sittande fr v Anja Broxvall FFV Aerotech. Kerstin Eriksson K4S. Bo Wisrröm ABB 
och Sören Persson Seco Tools. Bakom dem flankerar fr v lärama Per Garpered.jan Brorson och Albin Wikström SAF-representanten Gunilla
Högberg.
kan organisera och utveckla 
samarbetet i framtiden.

Arbetslivet som ämne
Detta kräver att såväl skola 
som företag har god inblick 
i varandras verksamhet. Ett 
mål är att ge eleverna bättre 
förståelse för hur skilda 
ämnen knyter an till arbets
livets verklighet.

Lärarna fick själva tillfälle 
att hitta sådana kontakt
punkter den andra kursda

gen, som ägnades åt visning 
av företagens verksamhet.

—”Eleverna” var verkli
gen intresserade och mycket 
frågvisa, säger Kristina. Vi 
hade en del problem med 
att fa tiden att räcka till när 
intresset drog åt olika håll, 
skrattar hon.

Gott resultat
Eftersom det var fråga om 
undervisning, så avslutades 

skrivning. Något som över
raskade lärarna och kanske 
även gjorde dem smän ner
vösa. Samtliga klarade dock 
provet med gott resultat.

Sista dagen samlades åter 
alla på AFS-centret för dis
kussion om hur de nyvunna 
kunskaperna kan användas i 
undervisningen. Det behövs 
friska idéer och nya grepp, 
och en del sådana hade 
lärarna hittat.

Nu kommer de att utfor

ma en plan för det fortsatta 
samarbetet och hur kontak
terna mellan företag och 
skola skall fungera åt båda 
håll.

—För oss har dena varit 
positivt, och mitt intryck är 
att även våra "elever" var 
nöjda efter kursen. Jag hop
pas fa det bekräftat när vi 
inom kort far deras utvärde
ringar, avslutar Anja.

Text: Anne Allard 
Foto: Lennart Forsberg. Bbl/AT

Första sektionsleverans från Kockums
I mitten av juni anlän
de den första sektions- 
leveransen från Koc
kums till Australien 
SuBMARINE CORPO- 
rations anläggning i 
Adelaide. Och då var 
redan den andra skepp- 
ningen på god väg. 
Den tredje och sista 
sker under hösten. 

Hittills har cirka 17000 av 
omkring 18000 ritningar 
levererats till ASC, men 
dessutom alltså även “hård
vara" i form av sektioner 
och plattformar.

Kontrollrum o mäss
Den första sektionen - 
CR/LA - innehöll bl a kont
rollrum, radiohytt och mäs
sar. Den andra skeppningen 
omfattar en plattform - 

I EES/AMS II - och sektion 
1 300.

Komplexitet
! Plattformen som väger cirka 

100 ton innehåller den 
elektriska maskincentralen

i och hjälpmaskinrum. Tolv 
| ton eller 25 km kabel med 
i 60000 inkopplingspunkter 
, säger måhända en del om 

komplexiteten.
Sektion 300 omfattar 

räddningsluss och tankar. 
Sektionen är bara tre meter, 
men mycket komplicerad. I 
den 115 ton tunga sektio
nen finns t ex 700 meter 
kvalificerad svets, varenda 
millimeter testad genom 
oförstörande provning. För 
art inte tala om alla rör.

Källa:
Celsius Managemanel

Efterlysning 
i Arboga

En TV-apparat 24 tum av 
märket Philips har på något 
sätt förflyttat sig ut ur konfe
rensrummet Kl. Rummet 
ligger på nedre våningen i 
byggnad 1 den nya delen. 
Du som lånat den eller vet 
nigot om vart den har ragir 
vägen, var snäll och hör av 
dig till Kerstin Nyström 
AX01. telefon 1573.



Viveca och Berit håller discotek 
med amerikansk militär standard
Det finns många som 
vid något tillfälle behö
ver ha tillgång till ame
rikansk militär stan
dard. Bland annat när 
specifikationer hänvi
sar till konstruktion, 
kontroll eller provning 
enligt amerikansk mili
tär norm.

I dag kan den saken 
ordnas snabbt och 
enkelt. Ta bara kontakt 
med Viveca Björkholm 
eller Berit Pell på 
AX67, Publikation 
och TO i Arboga, så 
far du en kopia av den 
standard du söker.
För snart tre år sedan över
tog avdelning Teknisk 
Support denna service från 
FFV i Eskilstuna, som redan 
hade abonnemang på kata
logen från USA. Då låg alla 
data på Microfish, och sök
ning kunde bara göras sida 
för sida. Ett ganska tidsö
dande detektivarbete.

Förra sommaren övergick 
emellertid företaget som 
framställer katalogen till att 
använda kompaktskivor 
istället. Därmed har också 
hela hanteringen blivit 
betydligt smidigare.

Stort utrymmet
Viveca sätter sig vid datorn 
och visar hur en sökning 
kan gå till. Hon anger i pro
grammet numret på den 
militära norm hon söker 
och får hänvisning till en av 
de många konmpaktskivor- 
na. Och med rätt skiva i 
minnet kan hon ta fram tex
ten och skriva ut alltsam
mans på papper.

Den norm Viveca söker 
omfattar 21 sidor, vilket 
bara är en bråkdel av inne

hållet på hela CDn. En 
skiva rymmer omkring 250 
000 sidor i A4-format, och 
med tillgång till 58 skivor är 
det alltså ett omfattande 
material hon och Berit för
fogar över.

Även externt
Det går att hitta rätt i kata
logen även om man saknar 
numret för normen. Precis 
som vid litteratursökning, 
kan man med hjälp av CD- 
ROM och index istället 
använda sig av nyckelord. 
Men det är inte ofra vi 
behöver gå den vägen, efter
som numret för militär 
norm praktiskt taget alltid 
finns med i en beställning, 
säger Berit.

Det här är en service som 
utnyttjas lika mycket av 
externa kunder som interna 
berättar hon, och beställ
ningarna duggar in ganska 
tätt i dag.

Automatisk uppdatering 
Kunderna betalar en grund
kostnad på 50 kronor plus 
2,50 per sida, medan bestäl
lare inom företaget far viss 
rabatt. Katalogen uppdate
ras ständigt, och en gång i 
kvartalet ersätts utgånget 
material med nytt.

1 ett extra index med 
namnet World Wide 
Standard, kan Viveca och 
Berit dessutom söka uppgif
ter även om annan standard 
än militär. Såsom nationell 
standard eller företagsstan
dard. Det materialet finns 
emellertid endast angivet 
som referenser och doku
menten måste beställas 
externt.

Kanske på nätet
Rolf Jahrl, chef för sektion 
Teknikdokumentation, 
ser även vissa möjligheter att

interna nätet. Det kan betyda 
att den som beställer en ame
rikansk militär standard Hr 
den via nätet direkt till sin 
egen persondator och med 
möjlighet att själv lagra den. 

Men - som sagt - vi ’ 
inte om det över huv 
taget är genomförbart, t 
lägger han som en ht 
reservation.

Text och toto: Anne All

I sitt discotek har Viveca Björkholm och Berit Pell en samling som omfattar 58 kompaktskivor. Men istället 
för musik innehåller dessa amerikansk militär standard, som både FFV Aerotechs anställda och externa kun
der kan beställa.
förbättra denna service i 
framtiden.

—Vi skall tillsammans 
med Avioniks dataenhet un
dersöka möjligheterna att 
knyta den här tjänsten till det


